
ما یتعلق بالأسرة وولي الأمر: 
پرسش ھای مربوط بھ خانواده ولیّ امر 

  

س١٤٦/ ھـــــل مـــــن حـــــق ولـــــي الأمـــــر (الأب أو الـــــزوج) أن یـــــحـــــرّم 
شـــیئاعًـــلى ابـــنتھ أو زوجـــتھ ؟ ولـــیس الـــمقصود الـــصلاة أو الـــصوم ومـــا 
شـابـھ، وإنـما تحـریـم فـعل الشـيء الـفلانـي أو إیـجاب تـرك الشـيء الـفلانـي مـن أمُـور 
الـحیاة وإذا حـرّمـھ فھـل لا یـجوز لـي فـعلھ، وبـشكل عـام مـا ھـي حـقوق الأب عـلى 

الأبناء والبنات ؟ 
پرسش ۱۴۶: 

آیا ولی امـر (پـدر یا شـوھـر) حـق دارد چیزی را بـر دخـتر یا ھمسـرش حـرام کند؟ 
مـنظور نـماز، روزه یا مـوارد شـبیھ بـھ آنـھا نیست بلکھ تحـریم انـجام فـلان کار یا 
وجـوب تـرک فـلان کار از امـور دنیوی اسـت؛ و اگـر تحـریم کند آیا انـجام دادن آن 

برای من جایز نیست؟ و بھ طورکلی حقوق پدر بر پسرھا و دخترھا چیست؟ 
  

ج/ لـیس لأحـد أن یحـرم مـا حـللّ الله، أمـا ولایـة الأب الـمؤمـن فـقد بـینّت مـوضـعھا 
كما في مسألة الزواج، وحقوق الزوج والزوجة موضحة في كتاب الشرائع. 

پاسخ: 
ھیچ کس نمی تـوانـد آنـچھ خـداونـد حـلال کرده اسـت را حـرام کند، امـا جـایگاه ولایت 
پـدر مـؤمـن را بیان کرده ام  ـمـانـند مسـئلۀ ازدواج، و حـقوق شـوھـر و زن ـ کھ در 

کتاب شرایع توضیح داده شده است. 
  

س١٤٧/ رب أسُـرة وصـل لـمراحـل مـتأخـرة مـن مـرض الـزھـایـمر، فـھو الآن 
لا یـدرك شـیئاً وزوجـتھ صـارت تـتكفل أمُـور الـصرف، وقـیل لـھا إنـھ لایـحق لـھا 
الــتصرف بــأمــوالــھ إلا فــي الــصرف عــلى عــلاجــھ ومــأكــلھ وغــیرھــا مــن أمــوره 
الـشخصیة وكـذلـك أمـور ضـیقة جـداً، وھـذا یسـببّ لـھا حـرجـاً كـبیراً فـي إدارة الـصرف 
عـلى الـضیوف مـثلاً أو شـؤون الـمنزل الأخُـرى، عـلماً أنـّالـزوجـة لا یـوجـد لـدیـھا مـورد 

مالي آخر. 
ونــــقطة أخُــــرى: إنّ الــــمنزل فــــي حــــالــــة غــــیر جــــیدة وھــــي تــــرغــــب 
فـي بـیعھوشـراء آخـر، لأجـل تـوفـیر بـعض الـمال لاسـتثماره واسـتعمال فـوائـده فـي 

الصرف علیھ وعلى نفسھا، فھل یحق لھا ذلك ؟ 
پرسش ۱۴۷: 



سـرپـرسـت خـانـواده ای دچـار بیماری آلـزایمرِ حـاد شـده و اکنون چیزی را درک 
نمی کند و ھمسـرش متکفل مـخارج  شـده و بـھ او گـفتھ شـده اسـت کھ حـق نـدارد در 
امـوال شـوھـر تـصرف کند، مـگر بـرای درمـان و غـذای او و دیگر امـور شخصی. 
بـھ این تـرتیب امـور بـھ شـدت در تـنگنا قـرار می گیرد و این بـاعـث بـھ وجـود آمـدن 
تـنگناھـای بسیاری بـرای زن مـثل ھـزینھ ھـای مـربـوط بـھ مـھمان ھـا و دیگر امـور 

منزل می شود؛ با توجھ بھ اینکھ ھمسر درآمد دیگری نیز ندارد. 
مسـئلۀ دیگر: خـانـھ در وضعیت بـدی قـرار دارد و زن (ھمسـر) می خـواھـد آن را 
بـفروشـد و خـانۀ دیگری بخـرد و بـا اضـافۀ مـبلغ، درآمـدزایی کند و سـود آن را خـرج 

خودش و شوھرش کند؛ آیا این کار جایز است؟ 
  

ج/ یـجوز لـھا أن تـتصرّف فـي أمـوالـھ فـیما یـرضـي الله وكـما كـان ھـو یـتصرّف فـي 
أیـام عـافـیتھ، أمـا بـیع مـمتلكاتـھ كـالـمنزل فـلا یـجوز إلا عـند الـضرورة كـتوفـیر الـعلاج 

لھ. 
پاسخ: 

جــایز اســت کھ امــوال شــوھــرش را در آنــچھ مــورد رضــایت خــداونــد اســت و 
ھـمان گـونـھ کھ شـوھـرش در ایام سـلامتی ھـزینھ می کرده اسـت خـرج کند؛ امـا در 
مـورد فـروخـتن امـوال مـرد  ـمـثل خـانـھ ـ جـایز نیست مـگر بـرای ضـرورتی مـثل 

درمان شوھرش. 


